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رئیس جمهور با اشــاره به ظرفیت ها و امکانات 
گســترده مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، آمار بسیار 
پایین صادرات غیرنفتی از این مناطق را، تاســف 
برانگیز و نگران کننده دانســت و اظهار داشت: 
باید تحول جــدی در مناطق آزاد و ویژه تجاری و 
اقتصادی ایجاد شود و این مناطق به اهداف اصلی 

تشکیل خود بازگردند.
به گزارش ایســنا، آیت الله سید ابراهیم رئیســی دیروز در 
نخستین جلسه شــورای عالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی و 
ویژه اقتصادی در دولت سیزدهم با تاکید بر اینکه مناطق آزاد 
باید به مرکز صادرات، رونق تولید و ارتباطات مالی تبدیل شوند،  
گفت: معمولا در آمار مربوط به صادرات از مناطق آزاد، بخش 
انرژی را هم محاســبه می کردند، در حالیکه صادرات انرژی، 

ارتباطی به این مناطق ندارد؛ لذا گزارش ارائه شده درخصوص 
آمار پایین صادرات غیر نفتی از این مناطق، بسیار تاسف برانگیز 
و نگران کننده است و ایجاد تحول جدی دراین زمینه ضروری 
است.رئیسی گفت: مناطق آزاد از ظرفیت و امکان مناسبی برای 
رونق تولید، افزایش صادرات و اشتغالزایی برخوردار هستند و از 
همســایگی این مناطق با کشورهای همسایه می توان برای 
صادرات اســتفاده کرد.رئیس جمهور با تاکید بر افزایش سهم 
مناطق آزاد در صادرات، گفت: باید سهم صادرات از ۲ درصد به 
حداقل ۴ درصد افزایش یابد و در این زمینه مناطق آزاد از نقش 
مهمی برخوردار هستند.رئیسی با بیان اینکه برخی از مناطق آزاد 
از تولید و صادرات فاصله گرفته و عمدتا به مرکز واردات بی رویه 
تبدیل شده اند، خاطرنشان کرد: مناطق آزاد نباید مرکز واردات بی 
رویه کالا بویژه کالاهایی که مشابه آنها در کشور تولید می شوند، 

باشند. رئیس جمهور افزود: بعضی از مناطق آزاد در کنار دریا قرار 
دارند و می توانند نقش مهمی در رونق اقتصاد دریا داشته باشند. 
همچنان که ارتباط برخی از کشــورهای اروپایی با دریا بسیار 
کمتر از کشورمان است اما ۵۰ درصد از تولید ناخالص ملی آنها 
از طریق دریا انجام می شود. رئیسی تصریح کرد: دستیابی به 
جایگاه تاثیرگذاراقتصادی نیازمند انجام اقدامات جهشی است و 
در این راستا توجه به اقتصاد دیجیتال، ارتباطات مرزی و رونق 
صنعت و اقتصاد گردشگری بسیار تاثیرگذار است.رئیس جمهور 
گفت: امیدوارم در دوره جدید با استفاده از همه تجربیات گذشته، 
اقدام متفاوتی در مناطق آزاد انجام شود و این مناطق به پشتوانه 
جدی برای کشور کارآفرینان و تولید در کشور تبدیل شوند و 
شــاهد جهش جدی به طرف اهداف مهم اقتصادی، اقتصاد 
مقاومتی، تولید و افزایش صادرات غیر نفتی باشیم.رئیسی در 

پایان از دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه 
اقتصادی خواست راه های برون رفت از موانع شتاب در توسعه 
فعالیت مناطق آزاد را شناسایی و راهکارهای لازم را در این زمینه 
اتخاذ و اجرایی کند. در این جلسه سعید محمد دبیر شورای عالی 

مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی، گزارشی از آخرین 
وضعیت و عملکرد اقتصادی مناطق آزاد ارائه کرد و پیشنهادات و 
راهکارهای رونق صادرات و تولید در این مناطق مورد بررسی و 

تصمیم گیری قرار گرفت.

جلسه شورای عالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی

 رئیسی: آمار پایین صادرات غیرنفتی
 از مناطق آزاد نگران کننده است

رئیس هیات تحقیق وتفحص از حقوق های نجومی:

رمزگشایی از نامه خاندوزی به رئیسی 

افراد نجومی بگیر را معرفی می کنیم

 زنگ خطر کدام بازارها به صدا در می آید؟

رئیس هیات تحقیق و تفحص از حقوق های نجومی، تاکید کرد: 
هدف اصلی ما رفع خلاءهای قانونی و بستن روزنه های فساد 
برای جلوگیری از تکرار پرداخت های نجومی بوده و به زودی 
دبیرخانه ای جهت دریافت گزارشات مردمی راه اندازی خواهد 

شد.
مالک شریعتی نیاسر در گفت وگو با ایسنا، درباره آخرین نتایج پیگیری های 
هیات تحقیق و تفحص از حقوق های نجومی، بیان کرد: در خصوص حقوق ها 
و دریافت های نامتعارف که به حقوق های نجومی معروف است، آنچه که در 
هیات تحقیق  و تفحص مورد نظر ما اســت به دو بخش تقسیم می شود. 
بخش اول رفع خلاءهای قانونی و بستن روزنه هایی است که در آینده شاهد 
این پرداخت ها نباشیم. دنبال کردن این موضوع برای ما مهم تر از پیگیری 

مصادیق است، گرچه مصادیق را نیز دنبال خواهیم کرد.
وی در ادامــه با بیان اینکه در وهلــه اول ما بر رفع خلاءهای قانونی برای 

جلوگیری از تکرار این مواد تاکید داریم، اظهار کرد: تاکنون با دســتگاه های 
مختلف نظارتی از قبیل سازمان بازرسی، دیوان محاسبات و سازمان اطلاعات 
سپاه جلسه داشته ایم و در نهایت گزارش هایی را به صورت مکتوب از این 

بخش ها دریافت کردیم و در حال بررسی آنان هستیم.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: از ظرفیت مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی نیز کمک گرفتیم تا در اصلاح قوانین 
و ابزارهای نظارتی که می تواند راه پرداخت حقوق های نجومی را بگیرد، ما 
را یاری کنند. در وهله دوم نیز حتما به سراغ مصادیق خواهیم رفت اما هدف 
اصلی هیات تحقیق و تفحص از حقوق های نجومی مچ گیری نیست بلکه ما 

به دنبال بستن راه این تخلف هستیم.
وی در ادامه تاکید کرد: حتما با پرداخت هایی که خلاف قوانین بوده و بیش از 
آنچه که از نظر مردم مقبول باشد برخورد خواهد شد، چراکه افکار عمومی برای 
ما خیلی مهم است. رهبر معظم انقلاب هم مطالبه ای که داشتند این بود که 
این مسئله برای مردم هضم نشده است که چطور یک فردی ماهانه حدود ۳ 
میلیون تومان حقوق می گیرد و یک فرد بالای ۵۰ میلیون تومان دریافتی دارد. 

مصادیق را نیز ان شاءالله به مردم معرفی خواهیم کرد.

رئیس هیات تحقیق و تفحص از حقوق های نجومی افزود: دبیرخانه ای را 
تشــکیل خواهیم داد که گزارشات مردمی را دریافت کنیم و در این مسیر با 
هیچکس تعارف نداریم. هر دستگاه، نهاد و سازمانی که حتی یک ریال از منابع 
عمومی کشور استفاده می کند مورد نظر ما است و هر شرکت و دستگاهی که 
حتی یک سهم دولتی در آن باشد حتما مورد ارزیابی قرار خواهد گرفت. ما با 
جدیت در حال دنبال کردن این موضوع هستیم و ان شاءالله گزارش آن را نیز به 
مردم ارائه خواهیم داد.شریعتی در پایان تاکید کرد: در روزهای آینده این دبیرخانه 
راه اندازی خواهد شد و مردم می توانند بدون نگرانی اطلاعات دقیق خود را 
در خصوص حقوق های نجومی به ما گزارش دهند تا مورد بررسی و ارزیابی 
قرار بگیرد. فهرستی از قبل تهیه شده بود که شرکت های دولتی که در حوزه 
نفت و گاز و بانک و بیمه فعال هستند در صدر لیست نجومی بگیران قرار دارند 
و متاسفانه این موضوع نیز حقیقت دارد. البته گزارشاتی تاکنون نیز به دست ما 

رسیده که هنوز منتشر نشده اما به زودی منتشر خواهد شد.

وزیر اقتصاد پیش از این گفته بود قرار اســت کسری بودجه را 
از طریق فروش اموال مازاد جبران کند؛ نه انتشار اوراق بدهی و 
استقراض از بانک مرکزی. اما حالا او در نامه ای به رئیس جمهور 
رسما اعلام کرده چالش های زیادی بر سر راه فروش اموال مازاد 

وجود دارد. نامه خاندوزی چه پیامی برای اقتصاد دارد؟
به گزارش تجارت نیوز، به نظر می رسد خاندوزی خواسته با انتشار عمومی نامه، 
این هشدار را بدهد که امکان تامین کسری بودجه از طریق فروش اموال مازاد 
ممکن نیست و دولت باید به سراغ راهکارهای دیگر برود. راهکارهایی که ممکن 
است یا باعث ضرر بیشتر سهامداران بورس شود و یا افزایش تورم.حالا خاندوزی 
خواسته با انتشار عمومی نامه خود را از بروز مشکلات بعدی مبرا کند و بگوید 
کسری بودجه و فروش نرفتن اموال مازاد به دلیل قصور دستگاهها و سایر نهادها 
بوده و نه وزارت اقتصاد و او حتی درباره آن هشدار هم داده است.به خصوص که 
چندی پیش خاندوزی متهم شده بود که نتوانسته بورس را از وضعیت بحرانی 
خارج کند و حتی برخی از رسانه ها مساله استیضاح او را مطرح کردند.همان زمان 
بود که محمدحسن آصفری، نماینده مجلس در توییتی نوشت: »آقای خاندوزی 

پیش از وزارت دائم توئیت می کردند و در مورد خروج بورس از وضعیت بحرانی 
راهکار می دادند حالا همان راهکارهایی را که توئیت می کردند اجرا کنند.«

معنای نامه خاندوزی این است که یا دولت مجبور به فروش اوراق دولتی است 
که بر بورس تاثیر منفی می گذارد. یا مجبور به استقراض از بانک مرکزی و چاپ 
پول است که بر نرخ تورم تاثیر منفی می گذارد. هر چه باشد، پیام نامه خاندوزی به 

رئیسی برای اقتصاد و بازارها چندان خوشایند نیست.
پروژه شکست خورده خاندوزی!

خاندوزی در نامه به ابراهیم رئیسی اعلام کرده که در شش ماهه نخست امسال، 
فقط ۴۷۳ میلیارد تومان از محل فروش اموال مازاد به حساب خزانه واریز شده 
اســت. این در حالی است که بر اساس قانون بودجه سال ۱۴۰۰ قرار بود درآمد 
دولت از محل فروش اموال مازاد خود ۴۵ هزار میلیارد تومان باشد.حالا نامه وزیر 
اقتصاد به رئیسی نشان می دهد تنها یک درصد از کل درآمد پیش بینی شده برای 
فروش اموال مازاد محقق شده است. پس تامین کسری بودجه ۳۰۰ هزار میلیارد 
تومانی از این محل، امرناممکنی است.این مساله در حالی است که وزیر اقتصاد 
پیش از این بارها گفته بود بهترین راه جبران کسری بودجه، فروش اموال مازاد 

دولت است. راهی که به گفته خاندوزی »کمترین اثر تورمی را دارد و باعث مولد 
شدن دارایی ها هم می شود.«اما محتوای نامه خاندوزی می گوید دولت نمی تواند 
از طریق فروش اموال مازاد کسری بودجه را تامین کند. ۱۵ منعی که خاندوزی 
به آن اشاره کرده هم به گونه ای نیست که با دستور مستقیم و فوری رئیسی، به 
سرعت رفع شود و دولت بتواند این اموال را بفروشد و پول آن را به خزانه بریزد.

احتمالا وزیر اقتصاد زمان اعلام چنین وعده ای، وضعیت درآمد و تحقق منابع 
درآمدی بودجه را ندیده و از فروش یک درصدی اموال مازاد دولت خبر نداشت!

اما جدای از اعلام چنین وعده  بدون پشتوانه آماری و بودجه ای، سوال بعدی این 
است که دولت قرار است کسری بودجه خود را چگونه تامین کند؟

یک راه تامیین کسری بودجه انتشار اوراق بدهی است. اما مساله این است که 
به گفته کارشناسان بازار سرمایه، فروش اوراق بدهی، عامل اصلی افت بورس در 
یک ماه گذشته بود.یعنی درست در روزهایی که کارشناسان پیش بینی می کردند 
شــاخص بورس وارد کانال ۱/6 میلیون واحدی می شود، دولت اوراق بدهی در 
بازار عرضه کرد و یکی از علت های افت شاخص بورس هم همین بود.حالا با 
وجود کسری بودجه و ناتوانی دولت در فروش اموال مازاد، احتمالا دولت چاره ای 

ندارد جز اینکه به سراغ فروش اوراق بدهی برود. در این صورت زنگ خطر برای 
سهامداران به صدا در می آید و ممکن است شاخص کل بورس باز هم بریزد.اما 
دولت قطعا نمی تواند کل این کسری را از طریق اوراق بدهی تامین کند. پس 
ممکن است راه دیگر، استقراض از بانک مرکزی باشد. راهکاری که نتیجه آن 

افزایش تورم است.
بازی دولت با دلار؟

اما راه دیگری هم وجود دارد و آن هم دستکاری نرخ ارز در بازار آزاد است. چندی 
پیش زمانی که نرخ دلار به ۲۸ هزار تومان رسید و دوباره به کانال ۲6 هزار تومان 
برگشت، اقتصادنیوز در گزارشی نوشت دولت از طریق افزایش نرخ ارز، بخشی 
از بودجه خود را جبران کرده است.همان راهکاری که محمود احمدی نژاد اوایل 
دهه ۹۰ انجام می داد. حالا دوباره در هفته گذشته قیمت دلار به بالای ۲۸ هزار 
تومان رسید و دوباره به عقب برگشت.شاید دولت در آستانه مذاکرات برجامی، با 
نرخ ارز بازی می کند. چون می داند آغاز مذاکرات قطعا بر قیمت دلار اثر کاهشی 
می گذارد و ســعی می کند تا آن زمان با نوسان گیری از قیمت دلار، بخشی از 

کسری بودجه را جبران کند.

بحثایرانیاندوتابعیتیبایدیکبار
برایهمیشهحلشود

وزیر امور خارجه کشورمان تاکید کرد: بحث ایرانیان دو تابعیتی باید یک بار 
برای همیشه حل شود.

به گزارش ایسنا،  حسین امیر عبداللهیان صبح دیروز در اولین جلسه روسای کارگروه های 
شــورای عالی امور ایرانیان خارج از کشور که در محل وزارت خارجه برگزار شده بود، گفت: 
بحث ایرانیان دوتابعیتی موضوعی است که یکبار برای همیشه باید حل شود و این موضوعی 
است که باید در سطح قانون گذاری در مجلس موضوع آن انجام شود.وی خطاب به روسای 
کارگروه های شرکت کننده در این جلسه گفت: من از همه شما خواهش می کنم که در تک 
تک کارگروه ها بر موضوع ضرورت تدوین قانون ایرانیان خارج از کشور و بحث های مهمی 
مثل ایرانیان دو تابعیتی و مسائلی که از نظر حقوقی بر آن مترتب می شود پرداخته شود و ما باید 
به عنوان یک واقعیت به این موضوع در دولت توجه کنیم و آن را حل کنیم.وی همچنین در 
بخش دیگری از صحبت های خود در این نشست گفت: ایران هراسی در بین ایرانیان خودمان 
در خارج از کشور اکنون یک معضل است.وزیر امور خارجه کشورمان گفت: ممکن است این 
نگرانی در بین برخی از ایرانیان در خارج از کشور وجود داشته باشد که در هنگام ورود به کشور 
در فرودگاه دچار مشکل شوند، در این چارچوب سامانه ای در وزارت خارجه از حدود یک هفته 
دیگر بارگزاری می شود که به این افراد در این زمینه راهنمایی می کند و اعلام می کند که شما 
هیچ مشکلی برای ورود و برگشت ندارید و اگر مشکلی پیش آمد وزارت خارجه مسئول است و 

ما این مسئله را تضمین می کنیم.

هشداررحیمیجهانآبادیبهمخالفان
ورودقرصکرونابهکشور

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
گفت: باید هر فردی که مانع دسترسی مردم به دارو و واکسن کرونا شود را 
به دلیل ارتکاب »جنایت علیه بشریت« و »قتل عمد« تحت تعقیب داخلی و 

بین المللی قرار داد تا بدانند ملت بی پناه نیست.
به گزارش ایسنا، جلیل رحیمی جهان آبادی نماینده تربت جام و تایباد در مطلبی در صفحه 
توییتر خود نوشت:»خط و نشان کشیدن های برخی مسئولان و مافیای داروی کشور برای 
ممانعت از ورود قرص درمانی کرونا به کشــور شروع شده! باید هر فردی که مانع دسترسی 
مردم به دارو و واکسن کرونا شود را به دلیل ارتکاب »جنایت علیه بشریت« و »قتل عمد«تحت 
تعقیب داخلی و بین المللی قرار داد تا بدانند ملت بی پناه نیست.«جدیدترین قرص  خوراکی 
تولیدشده کرونا با اثربخشی ۸۹ درصدی در مبتلانشدن به نوع حاد و مرگ بر اثر این بیماری، 
پاکسلوید »Paxlovid« تولیدی شرکت فایزر آمریکاست که با هدف دسترسی گسترده در 
دنیا، خط تولید آن قرار است از سوی نهاد عام المنفعه MPP سازمان ملل متحد به ۹۵ کشور 

جهان از جمله ایران واگذار شود اما ایران برای راه اندازی خط تولید آن چندین شرط دارد.
به گفته یک مقام مسئول در وزارت بهداشت راه اندازی خط تولید و دسترسی به قرص فایزر 
ایرانی نیاز به چهار شرط دارد؛ تأیید کمیسیون مربوطه در سازمان غذا و دارو، بر هم نخوردن نظام 

دارویی کشور، جمع بندی حقوق مالکیت فکری و ثبت در فهرست دارویی کشور.

وحیدی:اختیاراتبهاستانهاتفویضشود
وزیر کشور گفت: اختیارات بیشــتری به استانداران سراسر کشور واگذار 
خواهد شد و مطابق فرایند پیش بینی شده در بودجه ۱۴۰۱ صندوق توسعه 

ملی در استان ها شکل خواهد گرفت.
به گزارش مهر به نقل از پایگاه اطلاع رســانی وزارت کشور، احمد وحیدی وزیر کشور روز 
یکشنبه در جلسه شورای معاونین وزارت کشور، گفت: باید کشور را استاندار محور اداره کنیم نه 
وزارتخانه محور و برای این منظور بخشی از اختیارات وزارتخانه ها به استانداران تفویض می 
شــود و وزارتخانه ها بیشتر نقش حمایتی و نظارتی خواهند داشت.وی اضافه کرد: در بودجه 
۱۴۰۱، بودجه استانی با محوریت اختیار عمل بیشتر استانداران در نظر گرفته شده و این پیشنهاد 
به حضرت ایت الله رئیسی رئیس جمهوری محترم کشور ارائه شده است.وزیر کشور درخصوص 
اعطای اختیارات بیشتر به استانداران هم گفت: برای تحقق این امر مصوبه ای به هیات دولت 
ارائه خواهیم کرد.وحیدی در بخش دیگری از صحبت های خود ضمن اشاره به اهمیت و جایگاه 
مجلس شورای اسلامی در کشور بر ضرورت تعامل نزدیک تر و بیشتر با نمایندگان ملت تاکید 
کرد و گفت: باید ارتباطات گسترده ای با نمایندگان ملت داشته باشیم و در این خصوص معاونین 
وزارتخانه ها ارتباطات بیشتری با نمایندگان برقرار می کنند.وی همچنین از استانداران خواست 
تعامل ، همکاری و همراهی بیشتری با نمایندگان مجلس شورای اسلامی داشته باشند.وزیر 
کشور در پایان با بیان اینکه وزارت کشور، وزارتخانه مادر و انقلابی است؛ گفت: کارکنان این 
وزارتخانه اعم از استانداران، فرمانداران با روحیه انقلابی، مدیریت جهادی و تحرک عمل بالا 

باید اهتمام بیشتری در در انجام ماموریت های محوله داشته باشند.

وعدهووعیدمشکل
ساکنانخیابانجهرماراکراحلنمیکند

نماینده مردم اراک در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: حل مشکل ساکنان 
خیابان جهرم اراک نیاز به کار تخصصی داشته و با بازدیدهای ظاهرا سرزده 

مشکل حل نمی شود.
به گزارش ایســنا، محمد حسن آصفری نماینده مردم اراک در مجلس شورای اسلامی در 
صفحه شخصی خود در توئیتر نوشت:» مشکل ساکنان خیابان  جهرم اراک یک مسئله حقوقی 
است و نیاز به کار تخصصی دارد. راهکار اصولی حل این بحران صدور اسناد رسمی برای منازل 
آنان می باشد  و اقداماتی همچون بازدیدهای ظاهرا سر زده و گرفتن چند  عکس یادگاری و 
دادن وعده و وعید گره گشای مشکل آنان نخواهد بود اگر عزمتان برای کمک به آنها جدی 
است؛ بسم الله.«در چند روز گذشته کلیپی از یک پیرمرد ساکن در خیابان جهرم اراک در فضای 
مجازی منتشر شد که با چشمانی گریان خواستار رفع مشکل مالکیت منزل خود شد. انتشار این 
کلیپ واکنش های گسترده ای را به دنبال داشت. به دنبال این موضوع رئیس کل دادگستری 
استان مرکزی در این محله حضور یافته و به اعضای محله اطمینان داده که دستگاه قضایی از 

حقوق آن ها دفاع خواهد کرد.

دبیر انجمن شرکمت های هواپیمایی: 
کاهش٢تا٣٣درصدینرخبلیتهواپیما

اسعدی سامانی افزود: کاهش نرخ بلیت هواپیما برای مسیرهای داخلی از 
2 تا 28 درصد کاهش پیدا کرده است اما برای مسیرهایی مانند تهران – بم 

میزان کاهش نرخ بلیت هواپیما 33 درصد است.
مقصود اســعدی سامانی در گفت وگو با ایلنا با بیان اینکه دامنه قیمتی بلیت هواپیما برای 
مسیرهای مختلف امروز اعلام شد و از ابتدای آذرماه بلیت هواپیما با قیمت های جدید به فروش 
می رود.وی با اشاره به اینکه با رایزنی های وزیر راه و شهرسازی و سازمان هواپیمایی کشوری 
قرار بر این شده تا به نفع مردم قیمت بلیت هواپیما کاهش پیدا کند، افزود: از فردا قیمت بلیت 
هواپیما با کاهش متوسط ۱۳ درصدی به فروش می رود.اسعدی سامانی افزود: کاهش نرخ بلیت 
هواپیما برای مسیرهای داخلی از ۲ تا ۲۸ درصد کاهش پیدا کرده است اما برای مسیرهایی مانند 
تهران – بم میزان کاهش نرخ بلیت هواپیما ۳۳ درصد است.اسعدی سامانی افزود: البته همچنان 
قیمت بلیت هواپیما بر اساس قواعد آزادسازی نرخ  ها به فروش می رود و قیمت ها شناور است و 
قرار نیست به نرخ مصوب برگردیم. دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی با تاکید بر شرط کاهش 
قیمت بلیت هواپیما اظهار داشت: مهمترین شرط ما برای کاهش قیمت عدم افزایش قیمت ارز 
است و این قیمت ها را بر اساس نرخ ارز بازار آزاد و دلار ۲۸ هزار تومانی بسته شده است.سامانی 
ادامه داد: قرار بر است برای جبران هزینه های ایرلاین ها با این کاهش قیمت بلیت، قیمت تمام 
شده پرواز را کاهش دهیم و تسهیلاتی در بخش های مختلف از جمله فرودگاه ها و ... ارایه دهد.    

علامتتجاریدیگراجبارینیست
مدیرکل اداره استاندارد استان تهران از آغاز اندازه گیری رضایت مشتری و 
نرخ رشد کیفیت در سال جاری خبر داد و اعلام کرد که علامت تجاری برای 

واحدهای تولیدی دیگر اجباری نیست.
به گزارش ایسنا، محمدرضا طاهری در مراسم تقدیر از واحدهای نمونه سال ۱۴۰۰، اظهار کرد: 
استانداردسازی تا اجرای استاندارد در حوزه سازمان ملی استاندارد انجام می شود. اما استانداردها 
زیرساخت کیفیت هستند و ما امیدواریم به روزی برسیم که مشتریان از کالاهای دارای علامت 
استاندارد راضی باشند.به گفته این مقام مسئول اندازه گیری رضایت مشتری و نرخ رشد کیفیت 
در سال جاری آغاز شده و در آینده باید به اطلاع عموم برسد. این مولفه نشان دهنده میزان 
کیفیت است و میزان پیشرفت با این شاخص ارزیابی می شود.وی با بیان اینکه سازمان های 
نظارتی می توانند برای تولیدکنندگان موانعی ایجادکنند اما امسال شیوه نامه تسهیل شامل 
بسته های حمایتی در تولید و صادرات طراحی شده تا خودتحریمی به حداقل برسد، تصریح 
کرد: یکی از انتقادات همیشگی تولید کنندگان الزام نام تجاری بود. چون تا قبل ثبت نمیتوانستند 
فعالیت کنند. اما طبق آخرین مصوبه شورای عالی استاندارد، نام تجاری دیگر اجباری نیست.
طاهری درباره مبارزه با قاچاق کالا نیز گفت: خیلی از قطعات خودرو و مواد شیمیایی قاچاق وارد 
می شود و یکی از فعالیت های ما با کمک سازمان های موازی و انجمن ها به بازار مراجعه و بازار 

را برای کالای قاچاق نا امن می کنیم.

اخبار کوتاه 

معاون اول رییس جمهور تاکید کرد که 
دولت 3 برنامه فراوانی کالا، ثبات قیمت ها 

و ارزانی را با جدیت پیگیری می کند.
به گزارش ایلنا،  محمد مخبــر صبح دیروز در 
حاشیه مراسم افتتاح ۲۵۵۰ طرح محرومیت زدایی 
که در سازمان بسیج مستضعفین برگزار شد، در 
پاسخ به سوال یکی از خبرنگاران، اظهار داشت: 
بنظر می رسد دولت در دو مورد اول یعنی فراوانی 
کالا و ثبات قیمت ها تــا حد زیادی موفق بوده 

است.
وی افزود: دولت تلاش کرده اســت که فراوانی اجناس دچار اختلال نشود 
و دومین هدف موضوع ثبات قیمت ها است که در حال تدبیر و برنامه ریزی 
هستیم تا این برنامه نیز به طور کامل محقق شود. دکتر مخبر ادامه داد: در 
مورد گرانی باید توجه داشــته باشیم که دلایل و زمینه هایی وجود دارد که 
باعث گرانی شده نظیر آنکه با کسری بودجه و محدودیت های درآمدی مواجه 

هستیم.
وی با یادآوری اینکه دولت سیزدهم کشور را در شرایط سخت اقتصادی و با 

تورم بالا تحویل گرفت، تصریح کرد: ارز ترجیحی 
که البته واقعا آن را برای اقتصاد کشور مفید نمی 
دانم اما در هر صورت جزو ابزارهایی بوده که فنر 
قیمت ها را طی سالهای اخیر متراکم نگه داشته 
است و متاسفانه بخش عمده مجوزی که مجلس 
برای سال ۱۴۰۰ برای استفاده از ارز ترجیحی داده 
بود در دولت گذشته هزینه شده بود و در نتیجه ما 

با مشکلات متفاوتی مواجه بودیم.
معــاون اول رییــس جمهور اظهار داشــت: 
برنامه ریزی و تدابیر خوبی در مدت اخیر شــکل گرفته و خوشــبختانه در 
بخش ذخایر کالاهای اساســی وضعیت خوبی داریم و تهدیدی وجود ندارد؛ 
اما دسترسی به نتایج مطلوب قطعا زمان بر خواهد بود.وی افزود: دولت مصمم 
است بودجه سال ۱۴۰۱ را بدون کسری ببندد که این خود کار مهمی است 
و ساماندهی بانک ها و جلوگیری از خلق پول که پایه پولی را تغییر می دهد 
و نتیجه اش تورم می شود نیز در بودجه سال  آینده کاملا دیده شده است و 
امیدوارم با کمک مردم مشکلات را حل کنیم و اجازه ندهیم بیش از این بر 

مردم فشار وارد شود.

رییس اتاق بازرگانــی ایران می گوید بی 
توجهی به ظرفیت های عرصه گردشگری 
در کنار مشــکلاتی که تحریم و کرونا به 
وجود آورده اند، باعث شــده بســیاری از 
فعالان صنعت گردشگری ایران در آستانه 

ورشکستگی قرار بگیرند.
به گزارش ایســنا، غلامحسین شافعی در نشست 
هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران، اظهار کرد: ایران 
از نظر ظرفیت های بالقوه گردشگری شرایط بسیار 

مطلوبی دارد و در صورت استفاده از این ظرفیت ها، ما می توانیم در میان اصلی ترین 
مقاصد گردشگری منطقه قرار بگیریم، با این وجود متاسفانه تاکنون به ظرفیت های 
این بخش توجه چندانی صورت نگرفته است.وی با اشاره به سهم اقتصاد گردشگری 
از تولید ناخالص داخلی ایران، بیان کرد: شورای جهانی سفر و گردشگری در آخرین 
ارزیابی خود اعلام کرده که سهم گردشگری از اقتصاد ایران حدودا ۴.۲ درصد است 
که این عدد نسبت به بسیاری از کشورهای منطقه نیز بسیار پایین است. در همین 
گزارش اعلام شده که سهم گردشگری در اقتصاد ترکیه پنج درصد، در عربستان 
سعودی ۷.۱ درصد و در قطر ۷.۵ درصد بوده است.وی ادامه داد: همچنین کل سهم 

صنایع گردشگری از اشتغال ایران حدودا 6.۵ درصد 
ارزیابی می شود. این عدد در امارات متحده عربی ۹.۵ 
و در ترکیه ۸.۱ درصد بوده اســت. این آمارها نشان 
می دهد که ما نتوانسته ایم از ظرفیت های گردشگری 
ایران برای رقابت با کشورهای منطقه نیز به درستی 
استفاده کنیم.به گفته شــافعی، در شاخص رقابت 
پذیری گردشگری، از میان ۱۴۰ کشور جهان، ایران 
در رده ۸۹ قرار داشته که نشان می دهد ما مقدمات 
لازم برای سرمایه گذاری در این حوزه را نیز فراهم 
نکرده ایم.وی با بیان اینکه گردشگری ایران برای احیا نیاز به یک برنامه ریزی دقیق 
دارد، بیان کرد: استفاده نکردن از ظرفیت های موجود در کشور، عملا یک ثروت ملی 
را به فراموشی سپرده است. بخش خصوصی معتقد است برای استفاده از این ظرفیت 
باید یک برنامه دقیق ارائه شود.شــافعی افزود: عدم استفاده از ثروت های ملی در 
عرصه گردشگری باعث شده تاثیر تحریم و کرونا نیز در این بخش بسیار زیاد باشد 
و همین موضوع فشاری جدی بر فعالان این صنعت وارد کرده است. ما امیدواریم 
با فعال کردن دوباره این بخش، شاهد افزایش سرمایه گذاری در گردشگری و بهره 

بردن تمام اقتصاد ایران از توانایی های این بخش باشیم.

نایب رییس اتاق بازرگانی ایران می گوید 
تا زمانی که کشــور در حوزه دیپلماسی 
اقتصادی فعالیت های خود را اصلاح نکند، 
امکان استفاده از بسیاری از ظرفیت های 

اقتصادی وجود نخواهد داشت.
به گزارش ایسنا، محمد امیرزاده در نشست هیئت 
نمایندگان اتاق بازرگانی ایران، اظهار کرد: وقتی از 
گردشگری صحبت می شود، همه می دانند که ایران 
چه ظرفیت گســترده ای در این بخش دارد و ما از 

طبیعت و تاریخ گرفته تا گردشگری سلامت توانایی بسیار بالایی داریم.
وی با بیان اینکه استفاده از این ظرفیت ها منوط به تقویت دیپلماسی اقتصادی 
کشــور است، گفت: وقتی از دیپلماسی اقتصادی صحبت می کنیم، یعنی باید 
بستری فراهم کنیم تا سرمایه گذاران و تجار ایرانی در فضای بین المللی کمترین 
آســیب را ببینند و مذاکرات طوری پیش برود که دست آنها برای فعالیت در 

عرصه های مختلف باز شود.
نایب رییس اتاق بازرگانی ایران با اشاره به ظرفیت های کلان ایران در عرصه 
گردشگری، بیان کرد: وقتی ما حتی برای تجارت خود نیز دیپلماسی اقتصادی 

مناســبی پیدا نکرده ایم، قطعا امکان اســتفاده از 
توانایی ها در حوزه گردشگری نیز فراهم نمی شود. 
ایران از نظر فرهنگی، اقتصادی و تاریخی یکی از 
جذاب ترین کشورها برای جذب گردشگر است اما 

در عمل تعداد توریست های ما بسیار پایین است.
امیــرزاده  با بیان اینکه کاهش تنش با جهان و 
تلاش برای تعامل سازنده در این حوزه، باید اولویت 
مهم ایران باشد، توضیح داد: متاسفانه ما در بسیاری 
از بزنگاه های تاریخی به جای آنکه تعامل را انتخاب 
کنیم، چالش و تنش را انتخاب کرده ایــم و نتایج این انتخاب بارها خود را در 
شاخص های مختلف نشــان داده است. چرا نرخ تورم عراق باید یک ششم و 
پاکستان یک پنجم ایران باشد؟وی ادامه داد: ضعف در دیپلماسی اقتصادی باعث 
شده ما حتی در حوزه هایی که حضور قدرتمندی داشته ایم نیز نتوانیم عملکرد قابل 
دفاعی داشته باشیم. سهم ایران از اقتصاد سوریه تنها سه درصد است اما ترکیه ۳۰ 
درصد تجارت این کشور را در اختیار گرفته است. این نشان دهنده ضعف ما در 
دیپلماسی اقتصادی است و چه در گردشگری و چه در سایر بخش ها، اگر قصد 

تغییر داریم، باید نخستین گام ها را در این حوزه برداریم.

نائب رئیس کمیســیون برنامه و بودجه 
و  مجلس گفت: ســهامداران حقوقی 
بازارگردانها باید به موقع به وظایف خود 
عمل کنند، نــه اینکه حقوقی ها در زمان 
سقوط قیمتها، سهام بخرند و در زمان 
صعودی شدن قیمتها، سهام بفروشند، 
ایــن کار اجحاف در حق ســهامداران 

حقیقی و خرد است.
به گزارش تسنیم، سیدمحمدرضا میرتاج الدینی، 

در  برنامــه گفتگوی اقتصادی در خصوص وظایــف دولت در قبال بورس و 
سهامداران گفت: یکی از وظایف مجلس شورای اسلامی در قبال بازارهای مالی، 
بحث نظارت است. در همین راستا مجلس به صورت مرتب از دولت گزارش می 

گیرد و مشکلات در این راستا را پیگیری و درمورد آن از دولت سوال می کند.
نائب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس مراقبت از سرمایه های مردم در 
بازار سرمایه را جزو وظایف دولت برشمرد و گفت: هدف اصلی مجلس و دولت، 
ایجاد ثبات در بورس است البته نوسانات همیشه در بورس وجود دارد البته سقوط 

سرمایه ها برای سهامداران آزاردهنده است.

نماینده مردم تبریز و آذرشــهر و اسکو با تأکید 
بر اینکه ثبات دهی و امنیت و آرامش بخشی به 
بورس وظیفه اصلی دولت است، گفت: سهامداران 
حقوقی و حقیقی و بازارگردان ها باید به موقع به 
وظایف خود عمل کنند نه اینکه برخی سهامداران 
حقوقی در زمان سقوط قیمتها، سهام بخرند و در 
زمان صعودی شدن قیمتها، سهام ها را بفروشند 
چراکه این کار اجحاف در حق سهامداران حقیقی 

و خرد است.
این نماینده مجلس با بیان اینکه سازمان بورس باید این مسائل را مدیریت کند 
اظهارکرد: اگرچه در چند ماه گذشته در کل شاهد رشد شاخص کل بورس بودیم 
اما سرمایه مردم سیر نزولی داشت لذا دولت باید مراقب باشد تا شرکت ها به 

صورت صوری رشد نکنند.
نائب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس تصریح کرد: درست است که 
بورس خیلی به صورت بخشــنامه ای و دستوری اداره نمی شود اما از آنجایی 
که صیانت از ســرمایه مردم در بورس وظیفه دولت است، لذا تعریف برنامه و 

چارچوب هایی برای آن ضروری است.

 دولت به دنبال فراوانی کالا 
ثبات قیمت ها و ارزانی کالا است

گردشگری ایران در آستانه ورشکستگی است

معاون اول رییس جمهور:

رییس اتاق بازرگانی ایران:

 ترکیه 30 درصد اقتصاد سوریه را گرفته
 ایران سه درصد!

لزوم صیانت دولت از سرمایه مردم

نایب رییس اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد

نائب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

 ورود کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 
به موضوع پرداخت ناقص سود سهام عدالت

رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس با انتقاد از عدم 
واریز ۱۰ درصد سود سهام عدالت سال گذشته 
و نامشخص بودن سود سهام امسال، تصریح 
کرد: سهامداران منتظر ورود این کمیسیون به 

موضوع پرداخت سود ســهام عدالت در آینده 
نزدیک باشند.

به گزارش تسنیم، حسن شجاعی، رئیس کمیسیون اصل 
۹۰ مجلس در صفحه شــخصی خود در توئیتر نوشت: ۱۰ 

درصد ســود سهام عدالت ۵۰ میلیون ســهامدار از پارسال 
پرداخت نشده، و از سود سهام امسال هم هنوز خبری نیست.

سهامداران منتظر ورود کمیسیون اصل۹۰ به این موضوع 
در آینده نزدیک باشند.
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